

مستخلص البحث

تتناول هذه الدراسة دور المصارف الإسلامية في تحقيق التنمية المستدامة في السودان. تتمثل مشكلة البحث في ما مدى قدرة المصارف الإسلامية على تحقيق أهداف التنمية المستدامة وكيف يمكن تقوية هيكلها المؤسسية، وأيضاً ما هي الخطوات التي يمكن أن تتبعها المصارف الإسلامية لتحقيق التنمية المستدامة الشاملة في ظل التحديات الاقتصادية .

إعتمدت المنهجية في هذه الدراسة على المنهج الوصفي التحليلي لمجموعة من المصارف الإسلامية في السودان. أهم الفروض التي قامت عليها الدراسة هي , تعتبر التحديات الاقتصادية عامل رئيسي في عجز المصارف الإسلامية عن تمويل التنمية، وتساهم أهداف المصارف الإسلامية المتمثلة في الأهداف الاقتصادية والاجتماعية في تحقيق التنمية المستدامة، وأيضاً تقوم بدورها كاملاً في الجانب الاقتصادي والاجتماعي لتمويل عمليات التنمية.

وتوصلت الدراسة الى عدة نتائج أهمها ، تساهم أهداف المصارف الإسلامية المتمثلة في الأهداف الاقتصادية والاجتماعية في تحقيق التنمية المستدامة ، المصارف الإسلامية هي من الأنظمة المصرفية والمالية الأكثر أمان للخروج من الأزمات والإنطلاق نحو التقدم والتنمية وإستدامتها. وإعتماد هذه المصارف الإسلامية على أسلوب المشاركة والمضاربة في القطاعين الزراعي والصناعي .

توصلت الدراسة الى عدة توصيات أهمها على هذه المصارف الإسلامية أن تعمل على تغيير النمط الإستثماري السائد لديها والمعتمد بصورة أساسية على نظام المراهبة إلى النمط الذي يعكس طبيعة النموذج الإستثماري والتمويلي الإسلامي القائم على عنصر المشاركة في المخاطرة. ضرورة التكامل والتعاون بين المصارف الإسلامية لتحقيق التنمية المستدامة الشاملة، وضع سياسات تمويلية لتحقيق مشروعات تنموية تساعد على تحقيق تنمية مستدامة ولا تكون هذه المشروعات عبء على الإقتصاد وتدهور البيئة.

Abstract

This aim of this study is to examine the role of Islamic banks in achieving sustainable development in Sudan. The research problem is that the Islamic banks facing many challenges notably the ability to achieve their developmental goals and how they can strengthen their institutional structures and what are the steps that can be followed by Islamic banks to achieve sustainable development under current economic challenges.

The methodology used in this study is descriptive and analytical for a group of Islamic banks in Sudan .The most important assumptions are, the economic challenges is a key factor in rendering the Islamic banks in financing development, the economic and social goals of Islamic banks contribute to achieving sustainable development, the Islamic banks finance development to achieve their economic and social goals.

The findings of the study are, Islamic banks contribute to achieving sustainable development, the Islamic banks are the capable financial institutions against financial crisis, the Islamic banks relied on Murabaha and Musharaka to finance agricultural and industrial sectors.

The study recommends that the Islamic banks must change their investment modes, the Murabaha, and adopt an Islamic modes of finance, the Musharaka; the need for integration and cooperation between the Islamic banks to achieve sustainable development; the need for financial policies to build developmental projects that can help to achieve sustainable development; and these projects must not be burden on the economy and the environment .